
Johannes Calvijn september 2021 1September 2021, 29ste jaargang, nummer 3

September 2021

Johannes 
Calvijn

Periodieke uitgave van de 
SGP in Ermelo en Speuld

Wonen in het bos

Op naar de 
gemeenteraadsverkiezingen

Op de grote stille heide



2 Johannes Calvijn september 2021

Bestuur Kiesvereniging 

J. Heres  

D.J. van Dalfsen 

L. van Dalfsen 

G. van Bentum  

H. van Wingerden

J.H. van Panhuis 

Wethouder/raadsfractie SGP

L.A. van der Velden 

F.N. Snoek

P.W. Stam 

A. van der Garde 

R. Heij

J.J. Zoeteman

 

Redactie Johannes Calvijn 

M. van Leeuwen 

Mevr. B. Vliek - van Winkoop

Redacteuren

Mevr. N.W.E. Donkersteeg – Zijderveld

Mevr. G.M. van Leeuwen – Bleijerveld

P.L. Hoogendijk

D.J. van Dalfsen

Kopij, advertenties en adreswijzigingen 

redactie.calvijn@outlook.com 

IBAN Kiesvereniging Calvijn, NL97ABNA0488626323 

Foto voorpagina: ‘Schapen op weg naar grazige weiden’, 

foto Hans van der Hoeven, Elburg.

Colofon 
 

De Johannes Calvijn is een uitgave van de SGP te  

Ermelo/Speuld en verschijnt 4 keer per jaar.    

www.ermelo.sgp.nl

In dit nummer 
 

Columns

3. Van de voorzitter

5. Ter overdenking

6. Van de redactie

12.  Voorbereidingen
gemeenteraads- 

verkiezingen

Artikelen

7. Wonen in het bos, Jacht-  
hut van Cartouche

15. Een kijkje achter de schermen 
van de Schaapskooi

En verder  

20. Uit de Raad

25. Miniatuur

 

voorzitter

1ste secretaris 

2de secretaris 

penningmeester 

 

 

wethouder

fractievoorzitter

fractiesecretaris

fractievertegenwoordiger

fractievertegenwoordiger

steunfractielid 

 

 

Hoofdredacteur

Eindredacteur 

Administratie en Distributie

Als er  geen bronvermelding bij een  foto staat, 

dan is deze van internet gebruikt.



Johannes Calvijn september 2021 3

Van de voorzitter

Veel gebeurd in vakantietijd 

Kijken we terug dan is er veel gebeurd in de vakantietijd. 

Zware aardbeving in Haïti, dramatische machtsovername 

in Afghanistan, meerdere overstromingen en bosbanden, 

grillig verloop van de coronapandemie. Verder veel geweld 

onder jongeren en een brute moord op een bekende mis-

daadverslaggever.

Veel te doen in het komende seizoen

Zo kost landelijk de kabinetsformatie veel tijd, terwijl aller-

lei maatschappelijke vraagstukken aandacht vragen. Tege-

lijk staat er nog een parlementaire enquête over de toe-

slagaffaire op de planning. Door harde confrontaties en 

sterke verdeeldheid in de Tweede Kamer gaat er veel ener-

gie verloren aan korte termijnvraagstukken. 

Ook plaatselijk staat er veel op de agenda. Zo zal het on-

derzoek naar langlopende dossiers en de invoering van 

nieuwe wet- en regelgeving (bijv. omgevingswet) veel tijd 

in beslag nemen. Verder vragen noodzakelijk onderhoud 

aan infrastructuur en vervangende nieuwbouw van meer-

dere basisscholen om keuzes. Op initiatief van de SGP is 

bovendien een strategisch onderzoek gestart naar nieuwe 

woning¬bouw¬locaties. En niet te vergeten: raadsverkie-

zingen en vorming van een nieuw college.

J. Heres

Veel gebed nodig

In deze omstandigheden met de zichtbare verharding in de 

samenleving en de klimaatveranderingen is het gebed 

voor de overheid onmisbaar. Temeer daar vanuit enkele 

partijen aangedrongen wordt op wetgeving die nog meer 

indruist tegen Gods heilzame geboden.

Dit nummer

Het blad biedt weer veel informatie. Bezinning vanuit Gods 

Woord. Een interessant artikel over een historisch bouw-

werk in de bossen bij Speuld. Een interview met onze se-

cretaris die een mooie inkijk geeft in het werk voor de ko-

mende verkiezingen. De SGP-inbreng bij de algemene 

beschouwingen en een lezenswaardige ‘miniatuur’ over 

Guido de Bres.

Afscheid

Binnenkort hoop ik - na ruim 24 jaar - de voorzittershamer 

over te dragen. Vanuit het bestuur wordt bestuurslid H. 

van Wingerden op de ledenvergadering van 7 oktober 2021 

voorgedragen als nieuwe voorzitter. Tijdens deze leden-

vergadering staat het afscheid gepland. Graag wil ik ook 

alle lezers via deze rubriek hartelijk bedanken voor de goe-

de contacten zowel binnen als buiten de partij.

Allen ook nu weer veel leesgenoegen!
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Ter overdenking

Jeremia schrijft een brief aan de ballingen in Babel. In zijn 

brief geeft hij hen een provocerend bevel. Ze moeten in 

het verre en vreemde Babel huizen bouwen en tuinen aan-

leggen. Jeremia roept deze ballingen en hun kinderen op 

te trouwen en kinderen te krijgen. Alsof het nog niet ge-

noeg is, dringt de profeet er bij hen op aan de vrede van de 

stad te zoeken door voor haar te bidden. 

De ballingen moeten bidden voor degenen die hen uit hun 

vertrouwde omgeving weggevoerd hebben. Geen gebed 

om wraak, maar een gebed om vrede voor Babel. Jeremia 

wijst het volk in de ballingschap niet de weg van de verbit-

tering of de rebellie tegen hun overheersers. Dan lopen ze 

de Heere alleen maar in de weg. De profeet wijst deze bal-

lingen op een punt aan de horizon. Zeventig jaar moeten zij 

in ballingschap blijven, maar daarna zal God ingrijpen.

Jeremia verbindt in dit vers de vrede van Babel met de vre-

de van de ballingen. Hij wijst hen erop dat ze zich niet moe-

ten terugtrekken in een eigen subcultuur, maar dat ze ge-

richt moeten zijn op het grotere verband van de 

stadsamenleving. De oogkleppen moeten af en de blik op 

Babel moet worden gescherpt. Als het Babel welgaat, va-

ren ook de ballingen wel. 

Zijn de woorden van Jeremia – al bevinden wij ons in ande-

re omstandigheden als de ballingen in Babel – niet uiterst 

actueel? Koester geen wrok of bittere gedachten richting 

uw omgeving. De Heere vraagt om gebed voor de vrede 

van de burgerlijke gemeente waar u woont. Zelfs al ervaart 

u uw woonplaats als een oord van ballingschap. 

Dit vraagt om zelfverloochening. Wat kunnen we veront-

waardigd zijn over wat er in ons land allemaal gedoogd 

wordt. Wat kunnen we verontrust zijn over partijen die 

een zo progressief mogelijk kabinet willen. Wat kunnen we 

vol zijn van revanchegevoelens richting onze omgeving. 

We zullen in het college de seculiere partijen eens laten 

zien dat wij er zijn. De Heere vraagt echter in de eerste 

plaats ons gebed. Hij toont ons dat het welzijn van de  

Ds. D.J. Diepenbroek, 
Putten                                                                

En zoekt de vrede der stad waarheen Ik u gevankelijk heb doen wegvoeren,

en bidt voor haar tot den HEERE; want in haar vrede zult gij vrede hebben

(Jeremia 29:7)

Bidden voor de stad
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ons niet terug te trekken in de beslotenheid van onze ei-

gen subcultuur, maar om de luiken naar de buitenwereld 

te openen. In de vrede van de eigen stad of het eigen dorp 

ligt de vrede van de eigen achterban besloten. 

Hoe kan ik gericht zijn op het welzijn van de stad? Hoe 

breng ik zo’n houding in praktijk als de omgeving vijandig 

of de sfeer in de raadszaal grimmig is? Dat kan ten diepste 

alleen als u door het geloof met Christus verbonden bent. 

Dan hebt u niet alleen uzelf leren kennen als een rebel, 

maar dan leert Hij u ook Zijn voetstappen drukken door te 

bidden voor rebellen. <<

burgerlijke gemeente en de christelijke gemeente nauw 

aan elkaar verbonden zijn. Hierin klinkt de roeping door 

Vertrek Hans Gerald Roestenburg

Tijdens onze voorlaatste 

redactievergadering gaf Hans

Gerald te kennen dat hij door 

het plaatselijke SGP-bestuur 

was benaderd voor een andere 

rol binnen de kiesvereniging. In 

verband daarmee wilde hij stoppen met het redactiewerk. 

Dit ook omdat zijn studie nogal wat tijd en aandacht 

vraagt en één en ander niet is te combineren.

Het zal duidelijk zijn dat we het als redactie jammer 

vinden dat hij onze gelederen gaat verlaten al hebben we 

vanzelfsprekend begrip voor zijn keuze. We danken Hans 

Gerald voor zijn bijdragen en betrokkenheid en wensen 

hem voor de toekomst van harte Gods zegen toe. 

Wisseling van de wacht

Eerder in deze Johannes Calvijn hebt u kunnen lezen dat 

onze voorzitter, Jowan Heres, later dit jaar het voorzitter-

schap hoopt over te dragen aan Henry van Wingerden. 

Hiermee komt ook een eind aan zijn bijdragen voor ons 

blad. Wij danken Jowan hartelijk voor deze bijdragen en 

wensen hem, samen met die hem lief zijn, Gods zegen toe 

op de verdere levensweg. 

Wij hebben begrepen dat Henry, na zijn benoeming tot 

voorzitter, het ‘woord van de voorzitter’ zal overnemen. 

Wij wensen hem daarbij veel sterkte 

toe en ook wat vreugde bij het 

schrijven daarvan. We zien uit naar 

zijn bijdragen. Vooruitlopend daarop 

alvast een fotootje van Henry zodat 

we kunnen kennismaken. <<

In de vrede van de eigen 

stad of het eigen dorp 

ligt de vrede van de eigen 

achterban besloten. 

Van de redactie
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Op deze prachtige zomeravond mag ik een bezoek brengen aan de familie Post, vader 

Peter, moeder Monique, zoon, dochter en de hond, een leuke kruising tussen een poedel, 

herder en bouvier. Te gast in hun originele jachthut, waar de tijd heeft stil gestaan.

Wonen in het bos, zonder 
agenda en zonder baas

Wonen op deze unieke plek, diep verscholen in het 

mooiste en oudste bos van de Veluwe, het Speulderbos 

tussen Garderen en Ermelo, wie wil dat nu niet ?!

En het mooie is dat u/jij daar binnenkort ook een nachtje 

kunt verblijven. Het wordt een originele B&B waar rust en 

natuurbeleving centraal staan. Waan je als Cartouche ! 

En dan mag u weten dat illustere mensen u zijn voorge-

gaan.

Leden van het Koninklijk huis kwamen hier regelmatig en 

schilder Rien Poortvliet heeft er wild leren observeren. Hij 

tekende er vaak en kreeg er inspiratie voor zijn boeken.

Midas Dekkers kwam er op bezoek, hij was op zoek naar 

een stevige discussiepartner over de jacht en daar 

De Jachthut van Cartouche
Tekst en foto’s 
Beppie Vliek

Jachthut in oorspronkelijke staat
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deinsde Arnold van der Wal niet voor terug. Hij was niet 

van het toegeven voor de lieve vrede en dan spatten de 

vonken er van af , net zo hard als van het knapperende 

haardvuur waar ze  voor zaten. 

Dat mocht de pret niet drukken; als de Jägermeister 

vloeide en de mistflarden rond de dansende bossen het 

zicht op de werkelijkheid benevelden waren alle geschil-

len verdwenen als sneeuw voor de zon. 

De hut was eigendom van Arnold Foeke van der Wal, zeer 

bekend in de wereld van de georganiseerde jacht. 

Bijgenaamd Cartouche, dat is het Franse woord voor 

‘patroon’.

Hij werd geboren op 10 mei 1920 in Amsterdam en is 

getogen in Heemstede.

In de oorlog schoot hij al eenden, die hij vervolgens 

verdeelde onder de behoeftigen in zijn straat.

Hij kreeg het verlangen naar een eigen jachtgebied en als 

combinant, samen met een rijke industrieel, pachtte hij in 

1946 dit 1800 hectare omvattende bosgebied.

Echter, door de oorlogsellende zat er helemaal geen wild 

meer in het bos en al snel mocht Cartouche het hele bos 

alleen beheren.

Hij stelde een tijdelijk jachtverbod in, zorgde voor 

drinkplaatsen, wild-vriendelijke voorzieningen en als 

redacteur van het tijdschrift De Nederlandse Jager sloeg 

hij een brug tussen jacht en natuurbehoud. Hij bracht de 

flora en fauna weer in evenwicht.

Een hele generatie jagers smulde van zijn diepzinnige en 

vakbekwame hoofdartikelen in de Nederlandse Jager. 

Hij kon ook scherp zijn , getuige de volgende uitspraak:

‘De ellende is, dat sinds het rapport van de Club van Rome 

allerlei nieuwslichters zich met de jacht en natuurbeheer 

zijn gaan bemoeien; voor het merendeel zijn dat hanswor-

sten die geen syllabe verstand hebben van de zaken waar 

ze kritiek op leveren.’ Waarvan akte !

In 1985 zwaaide hij af als hoofdredacteur en werd hij 

benoemd tot Ridder in Orde van Oranje Nassau.

Twee jaar later verhuisde hij- zoals hij dat zelf noemde- 

naar de eeuwige jachtvelden.

Peter en Monique, kunnen jullie nog iets meer over de 

geschiedenis van deze unieke plek vertellen?

Peter: Cartouche woonde hier met zijn 12 jachthonden. 

Zij zwiepten altijd alles van de tafel met hun staarten.

En daar heeft hij wat op bedacht, kijk maar.

Vanaf het plafond laat Peter een platte rechthoekige 

plank (is een oude geweerkoffer) zakken, aan de 4 

hoeken vastgemaakt met een touw. ‘Kijk , deze liet hij 

zakken als hij een tafel nodig had . Op hoogte verstelbaar 

zodat de honden er gewoon onderdoor konden lopen 

zonder de borrelglazen van tafel te slaan met hun 

staarten.’

Hoe zijn jullie hier gekomen? 

Monique: In 2019 stond het verhaal van Cartouche in de 

krant. Met een noodkreet erbij van zijn nabestaanden. De 

hut was in slechte staat en er was geen geld voor onder-

houd.

Het kwam te koop en wij hebben daarop ons plan 

ingediend.

En nu mogen we het uitvoeren. Daar zijn we heel blij mee 

en de familie ook.

We gaan er een kleine B&B van maken, back to basic. Net 

zoals in de tijd van Cartouche, zeker geen afwasmachine 

maar wel met verwarming en stromend water.

We schuwen de rauwe kanten van de Veluwe niet en zijn 

niet pro of contra de jacht.

Een wild zwijn blijft wel een wild zwijn en is geen huisdier. 
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We horen ze ’s avonds op 30 cm. van ons bed af knorren 

en laten op dat tijdstip de hond liever niet uit.

Peter: We zijn benieuwd hoe Cartouche het gevonden had 

dat de wolf zich nu hier op de Veluwe gevestigd heeft. De 

wolf neemt daarmee een stukje taak van de jager over en 

de natuur zelf kan als geen ander het onderscheid maken 

tussen de zwakkere en sterkere prooidieren. 

Dat brengt me op een mooi hutverhaal :

Cartouche had een jong uiltje, dat uit haar nest gevallen 

was, met veel liefde en geduld opgevoed. Elke dag 

muizen gevangen voor haar.

Toen ze groot en sterk was is ze uitgevlogen.

Toch was ze niet bestand tegen de wrede natuur en op 

een mooie zondagochtend was ze er weer, helemaal 

vermagerd en uitgehongerd. 

Nu was het zo dat Cartouche niet op zondag jaagde en 

dus geen duif voor haar kon schieten.

Dan maar muizenklemmen zetten. Maar er was geen muis 

meer te bekennen rondom de hele hut,

Goede raad is duur; wat nu? Ook al is het zondag, je kunt 

een beest niet laten verhongeren.

Waarom moet ze ook juist op deze dag terug komen ?!

Toen heeft hij een ei gekookt voor de uil, maar dat mocht 

niet meer baten; aan het einde van de middag legde ze 

het loodje.’

Beppie: Cartouche zei eens: ‘Hoe ouder je wordt, hoe 

meer eerbied je voor het leven krijgt. 

Het is toch een wonder. Je zaait een handje graan en het 

komt op. Ieder torretje vervult de opdracht van de 

natuur, eet, wordt volwassen, vermenigvuldigt zich en 

maakt ruimte voor de volgende generatie. Als je ziet hoe 

alles in elkaar past dan is dat toch ongelofelijk ! Ik ben niet 

kerkelijk, maar dan geloof je toch in iets groots, ergens in 

het heelal, dat alles zo heeft gemaakt.’

Hoe staan jullie daarin?

Monique: ‘wij zijn christen en kerkelijk en geloven in God. 

We zijn verwonderd over Zijn scheppingskracht. Alleen al 

die vogels hier in het bos; een groene specht, een bonte 

specht, een zwarte specht. We zitten hier midden in de 

natuur. Wanneer ik klaar ben met werken en mijn laptop 

sluit heb ik hier thuis al een vakantiegevoel.’

Familie Post, hartelijk bedankt voor het gesprek en de 

bijzondere ontvangst ! <<

De heer en mevrouw Post
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Gemeenteraadsverkiezingen 
2022

Gemeenteraadsverkiezingen 2022

Zoals u ongetwijfeld weet worden er in maart 2022 

gemeenteraadsverkiezingen gehouden. 

In de komende uitgaven van de ’Calvijn’ hopen we hier 

aandacht aan te besteden. 

Om alvast in de stemming te 

komen hebben we, vanuit het 

bestuur van de plaatselijke 

SGP-kiesverenging, Dirk-Jan 

van Dalfsen aangewezen 

gekregen en bereid gevonden 

om hier wat nadere informa-

tie over te geven. Sinds 2007 

zit hij in het bestuur en heeft 

de gemeenteraadsverkiezingen van 2010, 2014 en 2018 

meegemaakt.

Voorbereidingen

Op D.V. woensdag 16 maart 2022 zullen de gemeente-

raadsverkiezingen gehouden worden. 

De gemeenteraad is het bestuursorgaan van de gemeen-

te. De raadsleden nemen belangrijke besluiten over de 

gemeente van Ermelo. Het is daarom van groot belang 

dat u, uw stem uitbrengt. 

Aan deze gemeenteraadsverkiezingen gaan heel wat 

voorbereidingen vooraf.

Dirk-Jan van Dalfsen is de secretaris van het bestuur en 

daarbij ‘’de spin in het web’’. 

Wanneer de Tweede Kamerverkiezingen afgerond zijn 

krijgt hij van het partijbureau een brief ‘’Let op, de 

gemeenteraadsverkiezingen komen eraan’’. Ter voorbe-

reiding krijgt hij een raamwerk van het partijbureau 

aangereikt om richting te geven. Dit is een handreiking 

voor het opzetten van een verkiezingsprogramma 

gegrond op Gods Woord en de belijdenissen, hierbij 

denkend aan principiële zaken zoals zondagsrust. 

Plan van aanpak/ plan van aanval

Een hulpmiddel bij het plan van aanpak is een draaiboek. 

Er moet veel worden georganiseerd. 

De conceptkandidatenlijst en het verkiezingsprogramma 

opstellen, de campagne commissie vergadert over het 

plan van aanpak, de taken worden onder elkaar verdeelt 

en in januari/februari moet er veel worden uitgevoerd en 

met flinke druk. Vanuit het partijbureau wordt er advies 

gegeven wanneer en wat er gedaan moet worden bijvoor-

beeld; 6 weken van tevoren borden plaatsen.

Kandidatenlijst opstellen

Op dit moment wordt de conceptkandidatenlijst opge-

steld.  Voor het opstellen van de kandidatenlijst wordt 

rekening gehouden met de mensen die al een rol hebben 

in de fractie. Afgelopen februari hebben gesprekken 

plaats gevonden tussen het bestuur en de fractieleden 

over het functioneren.

(Alleen onze wethouder, Leo van der Velden, heeft geen 

‘functioneringsgesprek’ gehad. Hij is wethouder en treed 

op in eigen functie.) Ook gaan ze op zoek naar nieuwe 

Tekst: Nellize Donkersteeg

Dirk-Jan van Dalfsen.
(eigen foto)
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mensen om te lijst aan te vullen en houden rekening met 

kerkelijke denominaties die in de gemeente vertegen-

woordigd zijn en buurtschappen als Speuld.

‘’Eerder gingen we als bestuur vergaderen in het school-

tje in Speuld, met z’n allen op de fiets naar Speuld.’’

Tijdens de ledenvergadering van oktober zal de lijsttrek-

ker voorgedragen worden en tijdens de ledenvergadering 

van november wordt de conceptkandidatenlijst gepresen-

teerd. Hier kan over worden gestemd en daarna wordt 

deze definitief.

SGP in beeld

Door de coronacrisis liggen er wat activiteiten stil maar 

wel er worden regelmatig werkbezoeken afgelegd om 

‘’ons gezicht te laten zien. Wij willen er als SGP vooral ook 

zijn voor ondernemers’’. 

Ook is de SGP betrokken bij plaatselijke besturen en 

buurtcomités en niet te vergeten op Instagram en 

Facebook. De grote SGP borden hopen ook weer zicht-

baar op straat te komen.

Laat uw stem horen

Met de Gemeenteraadsverkiezingen zijn er veel meer 

SGP-stemmers dan met de Tweede Kamer verkiezingen. 

‘’We proberen er te zijn op de momenten dat het moet. 

We hebben in het verleden een VVD-stemmer gehad die 

ons belde: Waarom staat er bij mij in de tuin geen SGP 

bord? Toen zijn we alsnog een SGP bord wezen brengen.’’

‘’Vorig gemeenteraadsverkiezingen kregen we 2 zetels 

achteraf waren dat er bijna 3.’’

We mogen in Ermelo een mooie groei zien in het aantal 

SGP-stemmers:

U zult begrijpen dat de verkiezingen de nodige kosten 

met zich meebrengen. Willen we op een volwaardige 

uitslag uitkomen dan kan het niet toch anders dan dat u, 

uw bijdrage ook financieel daar graag aan wil geven?!

Tijdrede 

Op D.V. 19 januari 2022 zal er een tijdrede gehouden 

worden waarin om Gods onmisbare zegen zal worden 

gevraagd voor de verkiezingen. <<

Nellize en Dirk-Jan tijdens het interview. (foto Maarten van Leeuwen)
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Een kijkje achter 
de schermen... Tekst: Gerda van Leeuwen

Foto’s: Hans van der
Hoeven, Elburg

Ermelo een mooie plaats, veel voorzieningen, mooie winkels etc. Ook voor vakantiegan-

gers is Ermelo een ‘trekpleister’. Je kunt genieten van de mooie bossen en, vooral in 

augustus tot half september, van de heidevelden, de hei staat volop in bloei, een prachti-

ge paarse kleur.

Maar er is meer te zien; heel verrassend een kudde 

schapen met de herderin, ook de hond(en) ontbreken 

niet. Het doet mij denken aan een plaatje in de kinderbij-

bel, David de schaapherder, hij speelt op de harp, de 

lammetjes en schapen staan bij hem. Het lijkt zo vredig, 

maar de realiteit is anders.

Nu nemen we een kijkje achter de schermen.

Op vrijdagochtend 5 augustus naar de Schaapskooi, ik heb 

een afspraak met Marion de herderin,

dankzij mevrouw Debby Meeuwsen, directeur van de 

stichting Schapedrift die de schaapskooi en de schaaps-

kudde beheert. Zij heeft voor mij de twee afspraken 

geregeld o.a. met de herderin en een vrijwilligster.

Een leuke ontmoeting

De herderin Marion staat ons, bij het bezoekerscentrum, 

al op te wachten. In alle rust kan ik, onder het genot van 

een kopje koffie, vragen stellen.

De Ermelose schaapskooi
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De herderin vertelt:

“Ik groeide op in Limburg waar ik op onze boerderij voor 

de schapen zorgde. Nadat ik mijn studie aan de Hogere 

Agrarische School had afgerond, moest ik een keuze 

maken, of verder studeren voor dierenarts of schaapher-

der worden. Mijn liefde voor de schaapskudde was 

doorslaggevend.  Schapen hoeden is mijn werk!

In 2002 had Stichting Schapedrift Ermelo een vacature 

voor een schaapherder, ik dacht dat is iets voor mij. In 

december 2002 ben ik met 40 schapen gestart, er was 

nog geen schaapskooi, wel een stal; niet direct bij de 

heide.

De schaapskooi moest nog gebouwd worden, een 

particulier initiatief waarop de gemeente Ermelo heeft 

ingespeeld. In 2003 is de schaapskooi gebouwd.

In de wintermaanden staan de schapen in de kooi, 

februari en maart vol lammetjes, de rest van het jaar gaat 

de schaapskudde dagelijks naar de hei, als de ooilamme-

ren een maand oud zijn gaan ze mee de hei op.

De wolf in Gelderland

Zover ik weet is de wolf nog niet in deze omgeving 

getraceerd, we hebben wel onze voorzorgsmaatregelen 

getroffen, door extra afrastering te maken.

Coronamaatregelen 

Voor mijn gevoel zat ik in een ‘bubbel’, het werk gaat 

gewoon door, het lijkt op normaal.

De versoepeling van de coronaregels was op de heide wel 

duidelijk merkbaar en zichtbaar.

Veel wandelaars. De paden vol, een aantal liepen dwars 

over de hei!

Toekomstverwachting

De schapen worden ingezet om de heidevelden te 

behouden, deze eten grassen en jonge boompjes tussen 

de heide weg. Het is om te voorkomen dat onze heide-

landschappen overwoekerd raken met bomen en gras”.

De schaapskudde

Het moment is aangebroken dat we met de schapen de 

heide opgaan. Het gaat heel ordelijk.

Vandaag zijn er twee honden bij, één ervan zit aan de lijn, 

zij moet nog verder getraind worden.

Marion de herderin

De kudde op weg naar de heide
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De herderin heeft vier Border Collies die zijzelf traint. 

Wij mogen op een bepaalde plaats staan om goed foto’s 

te kunnen nemen, de hond rent voor de kudde uit en 

neemt een andere route, de schapen erachter aan, ze 

staan stil en grazen, de hond rent nog een keer om de 

hele kudde heen. Wij gaan ook maar mee dwars over de 

heide. De herderin is zeer opmerkzaam; ‘kijk dat schaap 

heeft last van zijn pootje, dat zal ik straks behandelen’.

In het voorjaar is een stuk heidegebied voor de kudde 

afgesloten, daar maken (heide)vogels hun nestje tussen 

gras en heide.

Een helikopter vliegt laag over, o ja, het is een militair 

terrein.

Helaas moeten we terug, we nemen afscheid, het was 

fantastisch om dit mee te mogen maken.

Marion is een echte herderin! 

Het viel mij vanochtend al op, er wordt hier hard gewerkt. 

Veel vrijwilligers zijn actief.

Een vrouw komt met een kruiwagen vol met schapenwol. 

Ze vertelt ‘we hebben straks een workshop dan gaan we 

vilten, bijv.  van schapenwol een kleedje maken met een 

viltlaag eronder, u begrijpt wel het is wol zonder huid’. 

Nog een gesprekje met mevrouw Jolanda, een vrijwillig-

ster. 

Zij vertelt: ‘Na veertig jaar werkzaam te zijn geweest in 

het onderwijs, nu met pensioen. Tijd om rustiger aan te 

doen. Eigenlijk heb je genoeg te doen, werk is er altijd. 

Maar het verlangen om iets voor jezelf en voor de ander 

te doen. Een buurman vertelde over zijn vrijwilligerswerk 

bij de schaapskooi, ze komen nog altijd mensen te kort, 

het is vast wel iets voor jou.

Zo ben ik als vrijwilligster bij de schaapskooi, bezoekers-

De kudde vredig grazend
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centrum terecht gekomen. 

Gastvrouw in het bezoekerscentrum, meestal werk ik 

achter de balie, o.a. verkoop van koffie en thee, cadeauar-

tikelen streekproducten etc. , ook het geven van informa-

tie over de kudde, excursies en activiteiten behoren bij 

mijn werkzaamheden. De mensen die hier komen zijn 

meestal blij, zij komen voor hun plezier. 

In de wintermaanden ben ik ook in de schaapskooi actief 

om de schapen te voeren.

Tijdens alle beperkingen vanwege de corona hebben wij 

buiten achter schermen nog koffie en thee etc.  kunnen 

schenken. Op een afstand toch een stukje contact wel 

was al het buitenmeubilair weggehaald’

Tenslotte

Zonder vrijwilligers kunnen het bezoekerscentrum en de 

schaapskooi niet bestaan.

Een bezoek aan de schaapskooi en het bezoekerscentrum 

is een aanrader, een gezellige gastvrije sfeer, je voelt je 

welkom!

Ik dank alle medewerkers van de Schapedrift heel hartelijk 

voor hun bereidwilligheid mij mee te nemen en te 

informeren.

In het begin van het artikel noemde ik David als schaap-

herder. In verband daarmee wil ik besluiten met een vers 

uit het zgn. Eigen geschrift van David, ook wel genoemd 

Psalm 151.  <<

Ik was een jongeling, nog teder en gering,
bij broed’ren laag geacht.
Men had mij in het veld
tot herder aangesteld;
daar hield ik steeds de wacht
en weidde ‘t wollig vee.
Toen maakt’ ik, wel te vreê,
een harp met eigen handen.
Ik greep het snarentuig,
‘k zong psalmen; van ‘t gejuich
weergalmden onze landen.

Directeur en medewerksters Bezoekerscentrum
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Hoe lang blijft een huurwoning een huurwoning?

Tien jaar, ontdekte Pieter Stam en dat is relatief kort. 

Vergelijkend onderzoek bij andere gemeenten levert op 

dat voor sociale- en middeldure huurwoningen regelmatig 

termijnen van vijftien, twintig of vijfentwintig jaar 

gehanteerd worden. Veel sociale woningen worden door 

ontwikkelaars gebouwd. 

Dit betekend dat deze woningen na tien jaar grote kans 

lopen om uitgepond of verkocht te worden, waardoor 

deze woningen niet meer beschikbaar zijn voor de 

(sociale) doelgroep.

Tijdens de raadsvergadering van juni zegde het college 

desgevraagd toe om met een notitie te komen om te 

onderzoeken hoe in vergelijkbare gemeenten met 

dergelijke langere instandhoudingstermijnen de ervarin-

gen voor de woningmarkt zijn en wat de voordelen zijn. 

Wordt vervolgt.

Samenwerking ja. Superstad nee 

Dit was de inzet van onze fractie bij de Gebiedsagenda 

Ermelo, Harderwijk Zeewolde op 7 juli 2021.

Het is een variant op de verkiezingsslogan van onze partij 

voor de verkiezingen van het Europees Parlement: 

“Samenwerking ja, superstaat nee.”

Samenwerking ja, graag waar het kan en waar wij elkaar 

kunnen versterken.

De Gebiedsagenda biedt ons een kans om als samenwer-

kende gemeenten onze handen ineen te slaan op onder-

werpen waar dat meerwaarde heeft.  Bijvoorbeeld op 

Uit de raad
Pieter Stam

Raadslid Pieter Stam
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gebied van economie, mobiliteit, duurzaamheid, opleidin-

gen en wonen.

Opvallend is hoe veel van bovengenoemde onderwerpen 

Ermelo, Harderwijk en Zeewolde gemeenschappelijk 

hebben. 

Hoe waait de wind in Ermelo?

In ons verkiezingsprogramma stelden wij: “Geen toepas-

sing van windmolens binnen de gemeentegrenzen maar 

samenwerking zoeken met partners op het gebied van 

windenergie (Zeewolde).

Inmiddels heeft landelijke wetgeving in de vorm van het 

klimaatakkoord ons ingehaald En is samenwerking in de 

regio actueler en nodiger dan ooit. Ook als gemeente 

Ermelo moeten wij van Rijkswege een bijdrage doen.

Er blijkt groot draagvlak bij omwonenden en de Buurtver-

eniging voor een zoekzone voor windmolens langs de 

A28. Met dit initiatief maakt de gemeente Ermelo zelf ook 

een grote slag qua energiedoelstelling.

In grote lijnen kan de SGP zich vinden in de concept 

Regionale Energie Strategie.

De zorg voor de schepping, rentmeesterschap en het 

zoeken naar alternatieve vormen van opwekking van 

energie is ons aller opdracht.

Het belangrijkste blijft energiebesparing, dus zowel zuinig 

omgaan met energieverbruik, maar ook blijven inzetten 

op isoleren.

De SGP kan zich vinden in de ‘stop’ op zonnevelden.

Tijdens de beeldvormende vergadering sprak een 

vertegenwoordiger van LTO in. Hij sloot af met de 

opmerking dat we kostbare landbouwgrond niet moeten 

laten beglazen, maar moeten laten begrazen.

Daar voegen we in het kader van de windmolens aan toe. 

Laten we de landbouwgrond dan laten bewaaien. Want 

wat ons betreft waait zo de wind in Ermelo.

Algemene beschouwingen

Zoals uitgesproken door fractievoorzitter Snoek: De 

raadsvergadering van 14 juli vond plaats in het gemeente-

huis van Harderwijk.

“Deze tijd mag wel een tijd van zorgen genoemd worden. 

Vooral 2020 zal de geschiedenis ingaan als het coronajaar. 

Maar wat zal 2021 uiteindelijk worden? Voor velen is er 

wel ergens een streep door een rekening gegaan en zeer 

veel tijd is gespendeerd aan de fysieke gezondheid van 

vrijwel iedereen.

Ook op bestuurlijk gebied heeft het duidelijk grote 

gevolgen, daar is deze Kadernota een bewijs van, maar 

ook bijvoorbeeld de nog steeds lege bureaus in het 

gemeentehuis en het digitaal vergaderen.

Nu is de volksgezondheid een kerntaak van de overheid 

en dan niet alleen de lichamelijke, maar ook de geestelijke 

gezondheid. En mogen we op dit laatste even de nadruk 

leggen? Door de vele ziekenhuisopnames dreigt dit in de 

vergeethoek te raken, maar het is zeer belangrijk, zo niet 

het belangrijkste. Zeker als we letten op de oorzaken van 

de coronapandemie. Het is namelijk onze eigen schuld, 

want wij willen maar niet naar de heilzame geboden van 

onze Schepper luisteren. Daar ligt de oorzaak en bij het 

volharden daarin, zal 2021 zwaarder worden dan het jaar 

2020.

Wij hebben Gods Woord verlaten, wat wijsheid zouden 

we dan nog hebben?

En toch, onder deze oordelen, moet toch deze Kadernota 

behandeld worden en dat tegen de achtergrond van de 

zorgen die op vrijwel alle terreinen nadrukkelijk aanwezig 

zijn. Mogen wij u zes zorgen noemen?

1. Zorgen op financieel terrein.

Het land lijkt onbestuurbaar en daardoor worden de zo 

belangrijke beslissingen voor de gemeenten uitgesteld. Er 
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Versterk jouw kracht
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volwassen en teams die willen groeien.



Johannes Calvijn september 2021 23

is daardoor op gemeentelijk niveau haast geen begroting 

meer te maken. En toch mag Ermelo iets uit een diep dal 

opklimmen, daar we in 2018 begonnen zijn met een tekort 

van 5,8 miljoen euro, zijn de jaren 2022 en 2023 toch 

sluitend, terwijl niet alles stuk bezuinigd is en we meer 

grip kunnen krijgen op de cijfers. De oorspronkelijke 

Kadernota is wel achterhaald door de Meicirculaire, maar 

heeft gelukkig alleen positieve gevolgen gehad.

2. Zorgen op bestuurlijk gebied.

Met name voor de fractievoorzitters was 2020 een zwaar 

jaar in verband met de zorgen rond de burgemeester. De 

SGP wil niet van een crisis spreken, want dat is nog erger. 

Voorts zullen, om alle zorgvuldigheid te betrachten, de 

langlopende dossiers niet vóór het zomerreces behandeld 

worden, maar gelijk daarna. De SGP hoopt dat na die 

behandeling de rust weerkeert en er DV na de gemeente-

raadsverkiezing 2022 de procedure in gang gezet kan 

worden om tot een eigen burgervader te komen. Hierbij 

willen we burgemeester Burmanje alle wijsheid toewen-

sen en vast bedanken voor hetgeen zij tot nu toe voor 

een zelfstandig Ermelo heeft gedaan.

Ja, zelfstandig, 50 jaar geleden werd alles in gereedheid 

gebracht voor een gemeenteraadsverkiezing, want 

Nunspeet werd afgesplitst van Ermelo. Hiermee werd een 

kolossale fout uit de 19e eeuw weer goedgemaakt. 

Weliswaar een feit om te herdenken, maar de wens van 

de SGP is, dat het, gezien de alle zorgen, sober gebeurt.

3. Zorgen op sociaal terrein

De almaar oplopende kosten, met name in de Jeugdzorg, 

zijn alarmerend. De SGP heeft er al eerder voor gepleit, 

dat bij de aanbestedingen niet van het allergoedkoopste 

mag worden uitgegaan. De arbeider is zijn loon waardig 

en de gevolgen zien we nu ook, daar verschillende 

instanties zich terugtrokken en wij niet alle nodige taken 

kunnen laten uitvoeren. Toch mag er in Ermelo nog een 

krachtig beleid zijn om de aandacht meer preventief in te 

zetten, om later grotere uitgaven te voorkomen.

4. Zorgen omtrent het personeelsbeleid.

Het is zeer moeilijk geworden goed en vast personeel te 

werven. De lange wachttijden op bepaalde terreinen 

geven een duidelijk signaal af, dat we aan de ondergrens 

zitten. Gelukkig kunnen we via Meerinzicht soms terugval-

len op goed opgeleid personeel.

Helaas komt het nog voor dat er in ambtelijke stukken 

gesproken wordt over >apparaatskosten=, maar we 

hebben het niet over apparaten, maar mensen van vlees 

en bloed, waar de SGP bij dezen de dank wil overbrengen 

voor hun inzet, ook toen het moeilijk ging, en nog steeds 

gaat, door de corona. Hierbij willen we uiteraard ook 

betrekken de politie, de BOA=s, brandweer en, niet in de 

laatste plaats, onze griffie met de waarnemend griffier.

Fractievoorzitter Frans Snoek
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5. Zorgen op het gebied van wonen.

Keer op keer blijkt de woningnood ook de nood in Ermelo 

te zijn. Zie maar eens aan een sociale huurwoning te 

komen. Daarom: wonen moet absolute prioriteit hebben. 

Daarom zien we ook met belangstelling uit naar de notitie 

die het college op ons verzoek, samen met PE, gaat 

maken met de voors en tegens van een langere instand-

houdingstermijn dan tien jaar voor sociale huurwoningen.

Ook de unanieme steun voor de motie >Zoekzones 

grootschalige woningbouw= bewijst dat de woningnood 

doordringt, wat de SGP verheugt. Want: >Blijven wonen 

in Ermelo, wie wil dat nu niet.= Eveneens zijn we content 

met de steun voor >Transformatie kleinschalige solitaire 

recreatieparken= naar zo mogelijk wonen.

6. Zorgen omtrent de openbare ruimte.

Het onderhoud van wegen en trottoirs laat door structu-

rele bezuinigingen zeer te wensen over. Voor dit achter-

stallig onderhoud zou Ermelo zich moeten schamen. Het 

is bepaald geen mooi visitekaartje voor onze hooggeach-

te gasten en achterstallig onderhoud kost later altijd 

meer. Gelukkig zien we in Ermelo de laatste tijd steeds 

meer omleidingen, wat er op duidt dat er letterlijk aan de 

weg gewerkt wordt. Ook de fietstocht met de wethouder 

en een beleidsambtenaar heeft duidelijk effect gesorteerd 

in een kleine inhaalslag onderhoud wegen.

Ermelo kent ook nogal wat niveauverschillen. Vooral 

tussen trottoir en straat ter plaatse van kruispunten valt 

dit op als men zich door Ermelo beweegt met een 

kinderwagen, rollator, rolstoel of een ander mindervalide 

voertuig. De SGP is er echter, ook weer samen met PE, 

achter gekomen dat, zou dat goed moeten komen, het 

meerdere tonnen gaat kosten. Daar is momenteel geen 

geld voor, maar het blijft wel op ons verlanglijstje staan.

Zorg alom dus, maar daar waar mogelijk ook het een en 

ander aan wordt gedaan. Zo zijn deze drie en een half jaar 

niet voor niets geweest. De financiële huishouding is veel 

transparanter en we weten nu waar we staan en wat we 

moeten doen.

Hierbij wenst de SGP deze Raad, ons complete college 

met griffie en onze medewerkers veel wijsheid toe, maar 

bovenal Gods zegen, die ook onder de oordelen, onmis-

baar is, en waarvoor bij het begin van elke raadsvergade-

ring gebeden wordt.

De SGP wenste wel dat we allen de Heere zouden vrezen, 

want dat is het begin van alle wijsheid en het einde van 

alle dingen. Bovendien betaamt dit alle mensen”. <<

Op bijgevoegde screenshots onze wethouder en fractiele-

den tijdens de Algemene Beschouwingen.

Wilt u de Raadsvergadering(en) mee of (terug) 

kijken? Dat kan via www.ermelo.nl/kijkmee 

Wethouder Leo van der Velden
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Miniaturen (4)
Guido de Brès

Maarten van Leeuwen

glas-in-loodschilder. Later werd hij gegrepen door de nieu-

we protestantse leer. Als in zijn geboortestad de vervol-

ging losbarst wijkt hij, net als bijvoorbeeld Petrus 

Datheen, uit naar Engeland (1548), waar hij zich in Londen 

vestigt. Hier besluit hij predikant te worden en volgt hij 

theologielessen. Maar dan sterft de protestantse koning 

van Engeland die wordt opgevolgd door de Rooms-Katho-

lieke Maria Tudor. Zij vervolgt de gereformeerden. In 1552 

keert Guido terug naar Europa en begint hij naam te 

maken als calvinistisch prediker vooral in de Zuidelijke 

Nederlanden. Hij maakt nog verschillende reizen en 

ontmoet daarbij Johannes Calvijn. Hij volgt lessen aan 

diens academie in Genève. Uiteindelijk vestigt hij zich als 

predikant in Doornik het huidige Tournai in Zuid-België. 

Toen De Brès aankwam in Tournai was de situatie daar 

bepaald niet rooskleurig. Er woedde een felle vervolging 

en verschillende aanhangers van de ‘Nieuwe Leer’ werden 

ter dood gebracht. De Brès  deed zijn werk onder de 

Belijdenis Frans (oorspronkelijke taal) Belijdenis in het Nederlands vertaald

Inleiding

Guido de Brès is vooral bekend als de opsteller van de 

Nederlandse Geloofsbelijdenis (NGB) met daarin het 

binnen de SGP befaamde artikel 36 over het ambt van de 

overheid, dat overigens pas in 1958 in een expliciete 

verwijzing, aan artikel 1 van het SGP-beginselprogramma 

werd toegevoegd. 

Omdat er vanuit zijn eigen tijd geen geschilderd of 

getekend portret van hem is en hij ook nooit ergens een 

standbeeld heeft gekregen, bovenstaand een foto van De 

Brès bekendste werk. Links de oorspronkelijke Franse 

uitgave, rechts de later in het Nederlands vertaalde 

versie.  

Levensloop

De Brès werd in 1522 of 1523 in Bergen (Mons, Wallonië, 

België) geboren. Zijn exacte geboortedatum is niet 

bekend. Aanvankelijk verdiende hij de kost als 
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schuilnaam ‘Jérome’. Zelfs veel van zijn gemeenteleden 

wisten zijn echte naam niet. Eén van zijn vrienden 

verstopt hem uiteindelijk in zijn tuinhuisje. Daar schrijft hij 

in 1561 de Nederlandse Geloofsbelijdenis. In de oorspron-

kelijke Franse taal ‘Confession de foy’ Het boekje waar-

mee hij het bekendst is geworden. 

Geloofsbelijdenis

Op de voorkant van het boekje schrijft De Brès: ‘En zijt 

altijd bereid tot verantwoording aan een iegelijk, die u 

rekenschap afeist van de hoop, die in u is’ ( 1 Petrus 3:15). 

Deze tekst was voor hem een drijfveer om in moeilijke 

tijden toch openlijk te getuigen van de Heere Jezus. 

De NGB bestaat uit 37 artikelen en begint met de artikelen 

1-2 ‘Over het bestaan en het kennen van God’ en eindigt 

met artikel 37 ‘Over het laatste oordeel’. In de artikelen 

wordt de hoofdinhoud van het Christelijk geloof samen-

gevat. Het is duidelijk een geloofsgeschrift. Daarom 

beginnen de meeste artikelen ook met woorden als ‘Wij 

geloven…, wij weten’ etc.

Volgens de overlevering gooit de predikant (of iemand 

namens hem) in de nacht van 1 op 2 november 1561 de 

Confession de Foy met een aanbiedingsbrief aan koning 

Filips II en enkele andere documenten, in een verzegeld 

pakje over de muur van de citadel van Doornik. De 

volgende morgen wordt het pakje op de binnenplaats van 

het kasteel gevonden door een soldaat, die het naar de 

gouverneur brengt. Kort hierna krijgt landvoogdes 

Margaretha van Parma de documenten onder ogen. Zij 

beschouwt het als een ketters stuk. Zij stuurt het door 

naar koning Filips II en geeft bevel om de schrijver ervan 

op te pakken. Na een aantal maanden worden in een 

verlaten woning van De Brès tweehonderd exemplaren 

van de geloofsbelijdenis aangetroffen. Aanleiding om 

hem als schuldige aan te wijzen. De Brès duikt onder en 

vlucht naar Frankrijk. Halverwege december 1561 wordt 

hij toch gevangen genomen in Amiens. Deze gevangen-

schap duurde echter maar twee maanden omdat men zijn 

ware identiteit niet weet te achterhalen. 

De volgende plaats waar we hem treffen is Sedan waar hij 

in het voorjaar van 1563 aankomt. Vandaar uit maakt hij 

een aantal reizen onder andere naar Brussel waar hij Prins 

Willem van Oranje ontmoet. In Sedan heeft De Brès een 

betrekkelijke periode van rust. Daar kan hij samen met zijn 

vrouw en kinderen ook genieten van een min of meer 

rustig gezinsleven. In de loop van juli 1566 verlaat hij 

Sedan en reist via Antwerpen naar Valenciennes, weer 

terug in de regio waar hij vandaan was gevlucht en in de 

nabijheid van Tournai. Toen hij Valenciennes binnentrok 

werd hij door een jubelende menigte begeleid.

Vanaf 1566 dient De Brès samen met collega predikant De 

la Grange in Valenciennes. In 1566 breekt hier de Beelden-

storm uit. De Brès is hier niet gelukkig mee. Hij is een 

vredelievend man, die het liefst alles met overleg zou 

oplossen. De Beeldenstorm vormt uiteindelijk de aanlei-

ding tot het Beleg van Valenciennes in 1567 waarbij 

Spaanse troepen de stad belegeren en innemen. De Brés 

lukt het hierbij om samen met De la Grange en drie andere 

vrienden ‘s nachts uit de stad te ontsnappen.

Enkele dagen na zijn ontsnapping wordt hij echter 

gevangengenomen en overgebracht naar Tournai waar hij 

zich voor de Inquisitie moet verantwoorden. Daarna 

wordt hij teruggebracht naar Valenciennes waar hij 

veroordeeld wordt tot de doodstraf door ophanging. 

Vanuit de gevangenis schrijft hij brieven aan zijn gemeen-

te, zijn vrouw en zijn moeder. Deze brieven, die bewaard 

zijn gebleven, behoren tot de invloedrijkste geloofsgetui-

genissen uit de geschiedenis. 

De executie wordt in Valenciennes voltrokken op 31 mei 

1567, in bijzijn van ruim duizend toeschouwers. De Brès 
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wil voor de executie nog neerknielen bij het schavot om 

kort tot God te bidden, maar de beul staat hem dat niet 

toe. De martelaar zou de aanwezigen hierna opgeroepen 

hebben trouw te blijven aan de overheid en standvastig 

te zijn in de christelijke geloofsleer. De beul maakt hierna 

een einde aan het leven van de predikant. Guido de Brès 

sterft op 45-jarige leeftijd en laat een vrouw en vijf 

kinderen achter. 

Tenslotte

De (in 1562 in het Nederlands vertaalde) NGB krijgt grote 

bekendheid en wordt tijdens de synode van Dordrecht in 

1618 – 1619 samen met de Heidelbergse Catechismus en 

de Dordtse Leerregels, aanvaard tot de zogenaamde Drie 

Formulieren van Enigheid. Deze geschriften krijgen 

daarmee de status van belijdenis van de toenmalige 

gereformeerde kerk en hebben deze status nog steeds. 

De Brès wordt beschouwd als één van de grote leiders 

van de Reformatie in de Zuidelijke Nederlanden. In 

Nederland zijn onder meer verschillende scholen naar 

hem vernoemd. Ook het Wetenschappelijk bureau van de 

SGP, de Guido de Brès-Stichting, draagt zijn naam. 

Guido de Brès heeft verschillende boeken geschreven. 

Naast zijn belijdenis zijn vooral bekend Le baston, een 

weerlegging van de rooms-katholieke leer en La Racine 

waarin hij de wederdopers bestrijdt. <<

In Doornik (Tournai) een laatste restant van het kasteel waar 
Guido de Brès in 1567 enige tijd gevangen zat voordat hij werd 
overgebracht naar Valenciennes waar hij op 31 mei 1567 op 
het Marktplein werd opgehangen en verhoogd tot heerlijk-
heid. (foto RD, Sjaak Verboom)
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